

TALSMÄNDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATION
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE**

Brussels, May 1975

NEW-STYLE AGREEMENT BETWEEN COMMUNITY AND CANADA PROPOSED

The Commission has recommended to the Council that the Community should open negotiations with Canada for the conclusion of a Framework Agreement for Economic and Commercial Cooperation. The Commission believes that the opening of such negotiations would mark an important step in the development of the Community's relationship with Canada. This would be the first such Agreement between the Community and an advanced industrial nation and a significant development in the Community's external relations.

Essential features

This Agreement would be non-discriminatory in character. It would establish a broad Community framework for economic and commercial cooperation with Canada extending beyond the field of classical trade policy and geared to the present state of economic relations between both parties and their future potential. Thus, future Community-scale cooperation with Canada could complement that of the individual Member States.

The new Agreement could thus provide the framework within which Community and Canadian industries could promote joint ventures, exchange all relevant information, facilitate contacts between industrial policy-makers and firms.

Background

Canada's desire for closer relations with the European Community has found clear and consistent expression on a number of occasions in recent years. Thus on 7 November 1972, shortly after the Paris Summit had called for the development with Canada of a "constructive dialogue", the Canadian Government addressed an Aide-Mémoire to the Commission exploring the possibility of a general agreement on economic and trade matters. These ideas were taken further in the Canadian Aide-Mémoire of 20 April 1974, asking that negotiations should be opened for an Agreement which would "foster the development of long-term commercial and economic relations". At the same time, the Canadians indicated on an informal basis the kind of agreement -- in effect a Trade Agreement -- which might serve as a point of departure for discussion. In its comments to the Council, the Commission saw no point in the negotiation with Canada of an agreement which would reproduce in a Community framework trade obligations already existing in the GATT or in previous bilateral agreements between Canada and Member States. The Commission's preference was for the negotiation of an Agreement with Canada that would embrace commercial questions but would also provide "a broad Community framework for economic and commercial cooperation between Canada and the Member States extending well beyond the field of classical trade policy". (SEC(74)3372 final of 12 September 1974.)

These matters were discussed by the Council at its meeting in Luxembourg on 14 and 15 October 1974. The Council laid emphasis upon the importance which the Community attached to its traditional ties with Canada, to the aim and interests which Canada and the Community hold in common and to the development of economic and trade relations between them. The Council considered that these ties should be strengthened in a manner to be negotiated between the parties. In the course of the Canadian Prime Minister's visit to the Commission later the same month, it was therefore agreed that Canada and the Commission should enter into informal and exploratory talks, concerning the possible shape of a future negotiation designed to achieve the objective stated by the Council.

These exploratory talks have now been completed and the Commission concludes that the time has come for the Community to take a definite position on the question of a contractual link with Canada and on the nature of such a link.

Trade exchanges

The latest figures available concerning trade between the Community and Canada are as follows:

CANADIAN EXTERNAL TRADE

(\$ Canadian Billion)

	1971	1972	1973	1974
<u>Exports to:</u>				
World	17.8	20.1	25.3	31.9
EEC	2.6	2.5	3.2	4.0
<u>Imports from:</u>				
World	15.6	18.7	23.3	31.5
EEC	1.8	2.2	2.5	3.0

	1972	1973	1974
I. Population (June) (millions)	21.8	22.1	22.4
Labour Force	8.9	9.3	9.6
Unemployed	0.56	0.52	0.52
Rate % of Labour Force	6.3	5.6	5.4
II. Gross National Product (\$ Billion)	103.5	118.9	130.5
of which from farming	1.6	3.0	3.1
III. <u>Production</u>			
(A) <u>Manufacturing</u> : Shipments by main industries monthly average (\$ Million)	4624.1	5446.7	6612.1
(B) <u>Agriculture</u> : annual production			
of Grain : Wheat (million bushels)	533.3	604.7	(Nov. Est.) 522.5
Oats " "	300.2	326.9	" " 254.7
Barley " "	518.3	469.6	" " 394.3
Rye " "	13.5	14.3	" " 18.9
Livestock: Cattle (slaughtered-thousands)	3282	3168	(12 mths to Nov. 74) 3347
Pigs " "	8999	8721	8992
Sheep " "	215	235	190
(C) <u>Energy</u> : annual production:			
Crude Oil : million barrels	621.6	716.4	690.8 (12 mths to Oct 74)
(Reserves: 31.12.72: 849 million tons)			
Coal : thousand tons	20709	22604	23004
IV. (A) <u>Balance of International Payments: Current Account</u> (\$ Million)			
Receipts	25514	31530	39489
Payments	26169	31955	41508
Balance	- 655	- 425	-2019
(B) <u>International Trade</u> (\$ Million)			
Imports	18678	23302	31530
Exports	20140	25325	31950
Balance	1462	2023	420
V. <u>Inflation</u>			
Consumer Price Index (1967:100)	117.5	142.7	157.9
Inflation rate over previous year	7.0	21.4	10.6

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Bruxelles, mai 1975

Proposition d'un accord nouveau style entre la Communauté et le Canada

La Commission a recommandé au Conseil l'ouverture, par la Communauté, de négociations avec le Canada en vue de la conclusion avec ce pays d'un accord-cadre de coopération économique et commerciale (1). La Commission estime que l'ouverture de ces négociations constituerait une étape importante dans le développement des relations de la Communauté avec le Canada. Cet accord serait le premier du genre conclu par la Communauté avec un pays hautement industrialisé et marquerait une évolution significative des relations extérieures de la Communauté.

Caractéristiques essentielles

Cet accord aurait un caractère non discriminatoire. Il définirait un large cadre communautaire de coopération économique et commerciale avec le Canada qui s'étendrait au-delà du domaine de la politique commerciale classique et tiendrait compte de la situation actuelle des relations économiques entre les deux parties, ainsi que des perspectives qu'elles offrent.

Ainsi, une coopération à l'échelle communautaire pourrait compléter à l'avenir la coopération qui existe déjà entre différents Etats membres et le Canada.

Le nouvel accord pourrait ainsi fournir le cadre dans lequel les industries de la Communauté et du Canada pourraient promouvoir des entreprises communes, échanger toutes les informations utiles et faciliter les contacts entre les responsables de la politique industrielle et les sociétés.

Aide-mémoire

Au cours des dernières années, le Canada a, à de multiples occasions, fait connaître clairement et valablement son désir d'établir des relations plus étroites avec la Communauté européenne. C'est ainsi que le 7 novembre 1972, peu de temps après que le Sommet de Paris ait préconisé l'établissement d'un "dialogue constructif" avec le Canada, le gouvernement canadien a adressé à la Commission un aide-mémoire explorant les possibilités d'un accord général sur les questions économiques et commerciales. Ces idées ont été approfondies dans l'aide-mémoire canadien du 20 avril 1974 demandant l'ouverture de négociations en vue de la conclusion d'un accord qui "favoriserait le développement de relations économiques et commerciales à long terme".

(1) COM(75) 224

En même temps, les Canadiens ont indiqué officieusement le type d'accord - en fait, un accord commercial - qui pourrait servir de base aux discussions. Dans les observations qu'elle a adressées au Conseil, la Commission n'a pas estimé utile d'ouvrir des négociations avec le Canada en vue de conclure un accord qui reprendrait, dans un cadre communautaire, les obligations commerciales déjà existantes dans le cadre du GATT ou d'accords bilatéraux antérieurs passés entre le Canada et les Etats membres. La Commission a fait connaître sa préférence pour la négociation, avec le Canada, d'un accord qui engloberait les questions commerciales mais qui fournirait aussi "une large structure communautaire pour une coopération commerciale et économique entre le Canada et les Etats membres, s'étendant bien au-delà du champ de la politique commerciale classique" (SEC(74)3372 final du 12 septembre 1972).

Ces questions ont été examinées par le Conseil lors de sa session des 14 et 15 octobre 1974 à Luxembourg. Le Conseil a souligné l'importance que la Communauté attache à ses liens traditionnels avec le Canada, aux objectifs et intérêts que le Canada et la Communauté partagent et au développement des relations économiques et commerciales entre les deux parties. Le Conseil a estimé que ces liens devraient être resserrés d'une manière qui doit faire l'objet de négociations. Au cours de la visite que le Premier ministre canadien a faite à la Commission à la fin du mois d'octobre 1974, il a été décidé que le Canada et la Commission engageraient des conversations exploratoires non officielles sur la forme éventuelle des négociations ultérieures en vue d'atteindre l'objectif défini par le Conseil.

Ces conversations exploratoires sont achevées et la Commission considère que la Communauté doit maintenant adopter une attitude précise sur la question d'un lien contractuel avec le Canada et sur la nature de ce lien.

Echanges commerciaux

Les derniers chiffres disponibles sur les échanges entre la Communauté et le Canada sont les suivants : (en milliards de dollars canadiens)

	1971	1972	1973	1974
Exportations totales	17,8	20,1	25,3	31,9
dont vers la CEE	2,6	2,5	3,2	4,0
Importations totales	15,6	18,7	23,3	31,5
dont de la CEE :	1,8	2,2	2,5	3,0

-3-

ANNEX I

CANADA - STATISTICAL FACT SHEET

	1972	1973	1974
I. Population (June) (millions)			
Population	21.8	22.1	22.4
Labour Force	8.9	9.3	9.6
Unemployed	0.56	0.52	0.52
Rate % of Labour Force	6.3	5.6	5.4
II. Gross National Product (\$ Billion)			
Gross National Product	103.5	118.9	139.5
of which from farming	1.6	3.0	3.1
III. Production			
(A) <u>Manufacturing</u> : Shipments by main industries monthly average (\$ Million)	4624.1	5446.7	6612.1
(B) <u>Agriculture</u> : annual production			
of Grain: Wheat (mil. bushels)	533.3	604.7	(Nov. Est.) 522.5
Oats " "	300.2	326.9	" " 254.7
Barley " "	518.3	469.3	" " 394.3
Rye " "	13.5	14.3	" " 18.9
Livestock: Cattle (slaughtered- thousands)	3282	3168	(12 mths 3347 to Nov. 8992 1974)
Pigs " "	8999	8721	
Sheep " "	215	235	190
(C) <u>Energy</u> : annual production:			
Crude oil: million barrels	621.6	716.4	690.8 (12 mths to Oct. 1974)
(Reserves: 31.12.72: 849 million tons)			
Coal: thousand tons	20709	22604	23004
IV. (A) <u>Balance of International Payments: Current Account</u> (\$ Million)			
Receipts	25514	31530	39489
Payments	26169	31955	41508
Balance	- 655	- 425	-2019
(B) <u>International Trade</u> (\$ mil.)			
Imports	18678	23302	31530
Exports	20140	25325	31950
Balance	1462	2023	420
V. <u>Inflation</u>			
Consumer Price Index (1967: 100)	117.5	142.7	157.9
Inflation rate over previous year	7.0	21.4	10.6